
 

 

 

Dne 8. června představila Komise balík 
iniciativ v oblasti letecké dopravy, je-
jichž cílem je zajistit hospodářskou sou-
těž a konektivitu v letectví, usnadnit 
investice do evropských leteckých spo-
lečností a zvýšit efektivitu a konektivitu 
evropského nebe. Hlavním a jediným 
legislativním prvkem balíčku je nařízení 
o ochraně hospodářské soutěže 
v letecké dopravě, kterým se zrušuje 
nařízení ES č. 868/2004. 
Kontext 

Balíček čtyř iniciativ reaguje na Leteckou 
strategii pro Evropu přijatou v roce 2015. 
Jeho cílem je naplnit dvě priority, které 
tato strategie stanovila: udržet vedoucí 
pozici EU v mezinárodním letectví a vypo-
řádat se s omezeními, které brání růstu 
evropského nebe. Letecká doprava vý-
znamně přispívá k hospodářskému růstu a 
zaměstnanosti v EU. V roce 2014 tento 
sektor podpořil zaměstnání až 9,3 milionu 
lidí a představoval více než 510 miliard 
eur hrubého domácího produktu EU. 
Klíčové body 

Návrh nařízení o ochraně hospodářské 
soutěže v letecké dopravě zrušuje naří-
zení č. 868/2004, které ale dosud neby-
lo v praxi nikdy použito. Nařízení je zalo-
ženo na čl. 100 odst. 2 Smlouvy o fungo-
vání Evropské unie. Toto ustanovení umož-
ňuje přijetí všech vhodných ustanovení pro 
leteckou dopravu a již sloužilo jako zá-
klad pro přijetí nařízení č. 868/2004. 
Nové nařízení má přispět k zajištění spra-
vedlivé hospodářské soutěže v přístupu 
na trh letecké dopravy. Z důvodu neexis-
tence mezinárodních standardů na úrovni 
Světové obchodní organizace či Meziná-
rodní organizace pro civilní letectví 
(ICAO) upravujících podmínky pro přístup 
na trh a hospodářskou soutěž v letecké 
dopravě, je tato oblast upravována v 
bilaterálních leteckých dohodách a v tzv. 
jednotných dohodách sjednávaných na 
úrovni EU. V případech, kdy takové doho-
dy sjednány nejsou či upravují danou ob-
last nedostatečně, může docházet k po-
škozování leteckých dopravců EU nekalý-
mi praktikami leteckých podniků ze třetích 
zemí.  
Nové nařízení má být proto nástrojem, 
který bude možné v takových případech 
využít pro ochranu dopravců z EU. Komise 
bude moci v těchto případech zahájit šet-
ření na základě stížnosti členského státu, 
leteckého dopravce nebo skupiny letec-
kých dopravců nebo z vlastního podnětu. 
Může však rovněž rozhodnout o nezahá-
jení vyšetřování, pokud nebude stížnost 
podložena, nebo pokud přijetí opatření 

odporuje zájmům Unie. Aby Komise mohla 
navrhnout jakékoli protiopatření, bude 
muset prokázat, že letecká společnost EU 
byla poškozena nekalou praxí ze třetí 
země. Pokud bude poškození prokázáno, 
může navrhnout opatření ke kompenzaci 
újmy. Tento nástroj by zároveň neměl za-
sahovat do dvoustranných dohod člen-
ských států a zpochybňovat jejich pravo-
moci. 

Další součástí balíčku jsou interpretační 
pokyny týkající se vlastnictví a kontroly 
leteckých společností v EU. Pravidla EU 
totiž vyžadují, aby členské státy EU nebo 
jejich státní příslušníci vlastnili více než 50 
% letecké společnosti EU a účinně ji kon-
trolovali. V posledních letech se uskutečni-
lo několik významných zahraničních inves-
tic.  Přezkumy ze strany členských zemí a 
Komise mají zajistit, že tyto požadavky 
jsou i nadále splněny. Nové pokyny tak 
obsahují kritéria, podle nichž musí být 
posouzeno vlastnictví a kontrola těchto 
leteckých společností. 
Druhé pokyny, které balíček obsahuje, se 
vážou k povinnosti veřejné služby. Ta 
zaručuje, že i okrajové nebo rozvojové 
regiony jsou dobře propojené se zbytkem 
Evropy. Nové pokyny vyjasňují některé 
pojmy spojené s užitím povinnosti veřejné 
služby. 
Poslední součástí balíčku je návrh opatře-
ní pro zajištění kontinuity služeb letec-
kého provozu. Tato iniciativa obsahuje 
akční plán na zmírnění dopadů stávek 
negativně ovlivňujících služby leteckého 
provozu. Mimo jiné navrhuje posílit sociál-
ní dialog a podávat včasná oznámení o 
plánovaných stávkách ze strany odborů.  
Východiska pozice ČR 

Návrh nařízení o ochraně hospodářské 
soutěže byl poprvé prezentován členským 
státům na jednání Rady pro dopravu 
v červnu 2017, kde vláda ČR vyjádřila 
jisté pochybnosti o dopadech tohoto návr-
hu. Jeho realizace by v případě členských 
států, které nemají tak silné domácí do-
pravce, mohla vést dokonce ke snížení 
konektivity, neboť může odrazovat do-
pravce ze třetích zemí k zahájení provozu 
v zemích EU. Nicméně, vláda v obecné 
rovině podporuje opatření, která mohou 
přispět k zajištění spravedlivé hospodář-
ské soutěže v oblasti letecké dopravy a 
dalšímu rozvoji letecké dopravy EU. 
Předpokládaný další vývoj 
Návrh nařízení bude nyní postoupen Ra-
dě EU a Evropskému parlamentu 
k projednání v rámci řádného legislativní-
ho postupu. /M. Wernerová/ 



 

Dne 12. června zasedala v Lucemburku Rada pro ze-
mědělství a rybolov. Hlavními tématy byla ekologická 
produkce a označování ekologických výrobků a před-
stavení informací o současném stavu komoditních trhů. 
Českou delegaci vedl ministr zemědělství Marian 
Jurečka. 
Klíčové body 

Hlavním bodem jednáním byla politická diskuse o návrhu 
upravujícím pravidla ekologické produkce, kdy členské 
státy byly s ohledem na skutečnost, že dne 29. května 
2017 předsednictví nezískalo mandát pro nadcházející 
trialog vyzvány, aby uvedly svá stanoviska, jak dále v 
rámci projednávání tohoto návrhu pokračovat. Komisař 
pro zemědělství a rozvoj venkova Phil Hogan ve svém 
vystoupení zdůraznil, že již bylo odvedeno mnoho práce 
a ve vyjednávání by se mělo pokračovat, přičemž vyjád-
řil ambici dosáhnout dohody do konce června. Nadcháze-
jící estonské předsednictví vyjádřilo skepsi ohledně po-
kračování projednávání. Diskuse se vedla hlavně o tom, 
zda má být pokračováno ve vyjednávání o současném 
návrhu, nebo zda bude přistoupeno k jinému řešení. 
S malou převahou vystoupilo více států s podporou pro 
pokračování jednání. 
V části věnované situaci na komoditních trzích vystoupila 
Komise s nejnovějšími informacemi o stavu cen a zásob 
mléka, másla, masa a obilovin a poté vystoupily některé 
členské státy. Ministr M. Jurečka Komisi požádal o monito-
ring a analýzu situace na trhu s cukrem. 

Na žádost skupiny států v čele s Polskem byla na jednání 
zařazena otázka pozice EU pro vyjednávání ve Světové 
obchodní organizaci. Polsko stručně představilo předklá-
danou nótu, ve které se mj. konstatuje, že budoucí závaz-
ky v rámci Světové obchodní organizace nesmějí měnit 
stávající nastavení a mechanismy Společné zemědělské 
politiky. 

Na žádost 11 členských států v čele s Francií byl na pro-
gram zařazen bod týkající se dohody EU-MERCOSUR. 
Francie požádala o zařazení tohoto bodu z důvodu nut-
nosti informovat AGRI Radu o současném stavu vyjedná-
vání a zapojení všech států do vyjednávání. Podporují 
dosažení ambiciózní dohody, která bude ku prospěchu 
všem, nicméně je potřeba postupovat obezřetně. 
Východiska pozice ČR 

V oblasti ekologické produkce a označování ekologických 
výrobků vláda ČR zastává názor, že současný kompromis-
ní návrh je již tak nepřehledný a obsahuje takové množ-
ství výjimek, že nemůže být ku prospěchu těm výrobcům, 
kteří jeho vznik iniciovali. Proto vláda žádala ponechat 
v návrhu pouze několik základních a dobře fungujících 
částí a zbytek z návrhu vypustit. 
K bodu komoditních trhů ministr M. Jurečka vystoupil a 
Radě sdělil stav na českém trhu. Požádal Komisi, aby pro-
vedla analýzu trhu s cukrem, aby nedošlo k nečekaným 
změnám na trhu, které by jej poškodily. 
/Pokračování na s. 3/ 

 

 

Dne 8. června 2017 Komise vydala sdělení o středně-
dobém hodnocení Akčního plánu unie kapitálových 
trhů (KOM(2017) 292). Sdělení konkretizuje další kro-
ky Komise za účelem budování unie kapitálových trhů 
v návaznosti na dosavadní implementaci Akčního plá-
nu. 

Kontext 

Projekt unie kapitálových trhů si klade za cíl zlepšení pří-
stupu k financování na vnitřním trhu EU, a to zejména pro 
malé a střední podniky a infrastrukturní projekty, dále 
také větší diverzifikaci finančních zdrojů a možností inves-
tic a celkové zlepšení fungování kapitálových trhů EU a 
jejich větší propojení. Cíle projektu jsou vymezeny zejmé-
na v Akčním plánu unie kapitálových trhů zveřejněném 
Komisí 30. září 2015, kterému předcházela Zelená kniha 
publikovaná 18. února 2015.  
Dne 20. ledna 2017 zveřejnila Komise konzultační mate-
riál k nyní předkládanému střednědobému hodnocení. 
Vzhledem k velkému počtu zaslaných připomínek bylo v 
dubnu svoláno veřejné slyšení v Bruselu. V důsledku těchto 
konzultací došlo k doplnění některých nových témat nad 
rámec Akčního plánu.  
Klíčové body 

Cílem střednědobého hodnocení Akčního plánu je stanovit 
doprovodná opatření, která by doplňovala Akční plán o 
případné nové či podpůrné aktivity, v návaznosti na jeho 
dosavadní plnění. Z iniciativ navazujících na dokončenou 
práci, které byly oznámeny již v rámci Akčního plánu, 
Komise potvrdila, že má v úmyslu předložit legislativní 
návrhy týkající se (i) standardizovaného celoevropského 
osobního penzijního produktu (PEEP); (ii) kolizní normy pro 

účinky transakcí cenných papírů a nároků na třetí strany; 
(iii) rámce EU pro kryté dluhopisy; (iv) změny nařízení Sol-
ventnost II.  

Komise má rovněž v úmyslu pokračovat s ostatními nele-
gislativními iniciativami Akčního plánu, včetně (i) dopo-
ručení týkajícího se soukromých investic; (ii) sdělení o plánu 
na odstraňování překážek tržní infrastruktury po uzavření 
obchodu; a (iii) sdělení o trzích podnikových dluhopisů. 
Nové iniciativy se týkají (i) fungování evropských orgánů 
dohledu (ESA); (ii) obezřetnostních pravidel investičních 
firem; (iii) FinTech (propojení finančních služeb a informač-
ních technologií); (iv) úvěrů v selhání; a (v) přeshraničních 
investičních fondů. 
Východiska pozice ČR  
Vláda ČR podporuje projekt unie kapitálových trhů a po-
važuje jej za jeden z pilířů rozvoje vlastního kapitálového 
trhu. Ačkoliv veřejná konzultace ke střednědobému hodno-
cení vytváření unie kapitálových trhů vyzvala potenciální 
korespondenty k hledání nových cílů, Vláda vidí smysl spí-
še v dokončení cílů stávajících. Je třeba připustit určitou 
flexibilitu s ohledem na aktuální potřeby a události 
(zejména vystoupení Spojeného království z EU). Publiko-
vané střednědobé hodnocení prozatím vláda analyzuje.  
Předpokládaný další vývoj 
První orientační diskuse proběhla na jednání Rady pro 
hospodářské a finanční záležitosti 16. července 2017. 
Střednědobé hodnocení bude dále předmětem červenco-
vého jednání stejné formace Rady (11. července 2017).  
/P. Šťastná/ 



 

Předpokládaný další vývoj 
Předsednictví bylo nuceno poslední trialog k návrhu eko-
logických produktů zrušit, protože se Rada nebyla schop-
ná shodnout na udělení mandátu. Nyní je v plánu přípra-
va dalšího mandátu a hledání kompromisu. Přestože další 

kompromisní text zveřejní ještě maltské předsednictví, sa-
motná vyjednávání již budou v rukou estonského předsed-
nictví. Další Rada pro zemědělství a rybolov se uskuteční 
17. a 18. července v Bruselu.  

/J. Černohorský/ 

V Lucemburku se 15. a 16. června 2017 uskutečnilo 
zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální politiku, 
zdraví a ochranu spotřebitele. Delegaci ČR vedli minis-
tryně práce a sociálních věcí Michaela Marksová a zá-
stupce stálého představitele ČR při Evropské unii Jaro-
slav Zajíček. 

Klíčové body 

Jednání Rady v části Zaměstnanost a sociální politika 
začalo politickou debatou k Evropskému semestru 2017, v 
níž ministři stručně popisovali prováděné reformy. Většina 
ministrů se shodla na tom, že specifická doporučení pro 
členské státy správně reagují na klíčové výzvy zaměstna-
nosti a sociální ochrany. Ministři ocenili menší počet dopo-
ručení, menší preskriptivnost a větší manévrovací prostor k 
naplňování doporučení. 

Rada následně schválila závěry ke zvláštní zprávě Evrop-
ského účetního dvora „Nezaměstnanost mladých - změnily 
ji politiky EU? Hodnocení Záruky pro mladé a Iniciativy na 
podporu zaměstnanosti mladých“ a závěry o strategiích 
ke zvyšování atraktivity práce. Rada poté přijala obecný 
přístup k návrhu revize směrnice o ochraně zaměstnanců 
před riziky spojenými s expozicí karcinogenům a mutage-
nům při práci. Rada dále vzala na vědomí zprávu o po-
kroku u návrhu antidiskriminační směrnice a u návrhu 
směrnice na zajištění genderové vyváženosti členů řídících 
orgánů společností kotovaných na burzách. 

Při projednání zprávy o pokroku ke směrnici o vysílání 
pracovníků diskuse potvrdila zásadní názorové rozdíly na 
proces vyjednávání. Zatímco ČR, Polsko, Maďarsko, Litva, 
Lotyšsko, Bulharsko a Rumunsko vystoupily kriticky vůči 
postupu maltského předsednictví, ostatní ministři většinou 
ocenili snahu předsednictví a litovali nedosažení dohody 
nad obecným přístupem. Pracovní oběd byl veden na 
téma evropského pilíře sociálních práv. Rada následně 
přijala společné stanovisko výborů Výboru pro zaměstna-
nost a Výboru pro sociální ochranu k evropskému pilíři 
sociálních práv. 

V odpolední části proběhla diskuse u návrhu revize naří-
zení o koordinaci systémů sociálního zabezpečení zamě-
řená na aktuálně projednávané kapitoly rovného zachá-
zení a rozhodného práva. Ta potvrdila polarizaci dele-
gací v otázkách rovného zacházení. Rada následně vzala 
na vědomí zprávu o pokroku. Také vzala na vědomí 
zprávu o pokroku k návrhu evropského aktu přístupnosti. 
V rámci bodu „Různé“ Komise podala informaci o stavu 
implementace a efektivitě Evropského sociálního fondu, 
estonská delegace následně představila priority pro své 
nadcházející předsednictví. 

Druhý den zasedala Rada v části Zdraví. Nejprve Rada 
schválila závěry Rady k zastavení vzestupu dětské obezi-
ty. Následně Rada schválila závěry Rady o podpoře 
dobrovolné spolupráce mezi zdravotnickými systémy. Ně-
mecká delegace vyjádřila svoji podporu závěrům Rady, 
ale do zápisu přiloží prohlášení týkající se důrazu na 
dobrovolnost spolupráce.  

Politická diskuse ministrů byla vedena na téma „Evropský 
pilíř sociálních práv: Zdravotní hlediska a důsledky“. Mini-
stři se shodli na tom, že se jedná o přínosnou iniciativu, 
která by mohla nastavit referenční rámec pro zlepšování 
životních podmínek včetně dopadů na zdraví obyvatel. 
Shodně však zdůraznili, že je nutné respektovat národní 
kompetence členských států, princip subsidiarity a propor-
cionality.  

V rámci bodu „Různé“ zazněly informace o nutnosti řešit 
problematiku nakládání s léčivy a s tím souvisejícími do-
pady na životní prostředí, o přípravě zdravotnického 
symposia – Evropského fóra Alpbach 2017 v srpnu, o 
výsledcích kulatého stolu evropských ministrů zdravotnictví 
a ředitelů farmaceutických společností, který se konal 9. 
května příslušné deklaraci, o konferenci k HIV, která se 
uskutečnila 30. a 31. ledna, a jejímž výstupem byla de-
klarace o HIV/AIDS. Francouzská delegace informovala o 
implementaci systému sledovatelnosti tabákových výrobků 
a vyjádřila svoji obavu o nastavení systému sledování a 
časovém harmonogramu implementace, kterou podpořilo 
několik členských států. Na závěr představilo Estonsko 
priority svého nadcházejícího předsednictví. 

Východiska pozice ČR 

Evropský semestr 2017 vláda ČR vítá a oceňuje přede-
vším jeho dlouhodobou vizi a zaměření na výsledky. Sou-
časné znění kompromisního návrhu revize směrnice o vysí-
lání pracovníků vláda nemůže podpořit, protože je návrh 
nevyvážený a neproporcionální. Vláda je však ochotná 
nadále jednat a aktivně se podílet na hledání přijatelné-
ho kompromisu.  

Obecně vláda vítá Evropský pilíř sociálních práv a vnímá 
jej jako důležitou součást diskuse o sociální dimenze EU. Je 
však nutné, aby sociální pilíř respektoval rozdělení kom-
petencí mezi členské státy a EU v sociální i zdravotnické 
oblasti. Důležité je také sociální pilíř projednat v rámci 
EU27 a nalézt kompromis, na kterém se shodnou všechny 
členské státy.  

Vláda podporuje rozvoj spolupráce v oblasti zdravotnic-
tví, protože si je vědoma, že mnohé problémy překračují 
hranice a je možné je řešit jenom na úrovni EU. Je však 
důležité mimo dělby pravomocí také respektovat specifi-
ka jednotlivých členských států. 

Předpokládaný další vývoj 

Následující zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální po-
litiku, zdraví a ochranu spotřebitele, v části zaměstnanost 
a sociální politika, by mělo proběhnout 23. října 2017 
v Lucemburku.  

/J. Matera/ 



 

Dne 16. června 2017 se v Lucemburku uskutečnilo za-
sedání Rady pro hospodářské a finanční záležitosti. 
Českou delegaci složenou vedl ministr financí Ivan 
Pilný. 
Klíčové body 

Během legislativní části Rady ministři jednali o dvou návr-
zích týkajících se DPH. I přes snahu ČR bohužel nebylo 
dosaženo jednomyslné dohody ohledně návrhu novely 
směrnice o společném systému daně z přidané hodnoty, 
pokud jde o sazby DPH aplikované na knihy, noviny a 
časopisy, ani návrhu novely téže směrnice, pokud jde o 
dočasné použití plošného mechanismu přenesení daňové 
povinnosti (reverse-charge).   

Druhým tematickým celkem programu byly zákonodárné 
iniciativy k prohloubení bankovní unie. Bez další diskuse 
či úprav Rada schválila návrh novely směrnice o ozdrav-
ných postupech a řešení krize na finančním trhu, pokud 
jde o pořadí věřitelů v insolvenci. Obdobně byl přijat i 
návrh novely nařízení o obezřetnostních pravidlech ve 
vztahu k přechodným ustanovením o zmírnění dopadů 
zavedení mezinárodního standardu účetního výkaznictví 
IFRS 9 na regulatorní kapitál a k postupnému zavádění 
limitů velkých expozic vůči veřejnému sektoru denomino-
vaných v měně jiného členského státu. Ministři si vyslechli 
zprávu maltského předsednictví o pokroku 
při  prohlubování bankovní unie. Nakonec předsednictví 
podalo shrnující informaci o stávajícím stavu návrhů v ob-
lasti finančních služeb. 
Během nelegislativní části Rady předsednictví podalo 
ústní informaci ohledně řešení otázky úvěrů v selhání. Ko-

mise poskytla aktuální informace o implementaci  
Akčního plánu boje proti financování terorismu. Následo-
vala velmi krátká debata ohledně střednědobé revize 
Akčního plánu unie kapitálových trhů. 
Rada se poté věnovala agendě evropského semestru, 
tedy schvalování letošních návrhů doporučení jednotlivým 
členským státům. Po krátkém shrnutí dosavadních výstupů 
projednávání letošních doporučení, jež zdůraznilo zejmé-
na potřebu aktualizovat metodologii a určité mechanismy 
fungování semestru, vystoupilo Polsko se svými argumento-
vanými výhradami ohledně textu odůvodnění polských 
doporučení, ve kterém je zaujímán kritický postoj ke stavu 
vlády práva. Předsednictví nicméně na další úpravy ne-
přistoupilo.  
Posledním bodem jednání bylo provádění Paktu stability 
a růstu. Rada schválila rozhodnutí o ukončení postupu při 
nadměrném schodku pro Portugalsko a Chorvatsko.  
Východiska pozice ČR 

Přes ochotu vlády ČR dosáhnout kompromisu u návrhů no-
velizací směrnice o společném systému daně z přidané 
hodnoty nebylo možné dosáhnout jednomyslnosti, a to 
zejména pro neochotu Francie podpořit návrh novely 
k reverse-charge.  

Předpokládaný další vývoj 
Ministři financí se opětovně setkají 11. července 2017 
v Bruselu, kde proběhne příští řádné zasedání Rady pro 
hospodářské a finanční záležitosti.  
/ A. Dupalová/ 

Od 12. do 15. června se ve Štrasburku uskutečnilo ple-
nární zasedání Evropského parlamentu (EP). Mezi jeho 
hlavní agendu patřilo snižování emisí CO2, příprava 
zasedání Evropské rady, digitální ekonomika a 30. 
výročí programu Erasmus. 
Dopolední část plenárního zasedání v úterý 13. června se 
zaměřila na oslavu třicátého výročí studentského výměn-
ného programu Erasmus. Příležitosti studijního pobytu 
v zahraničí v rámci tohoto programu využilo od jeho spuš-
tění v roce 1987 více než devět milionů osob. Ve štra-
sburském sídle EP se ceremoniálních a doprovodných akcí 
zúčastnilo kromě předsedů Komise a EP i 33 bývalých 
účastníků programu, uspořádána byla taktéž výstava o 
Erasmu+, včetně debaty o jeho možném budoucím směřo-
vání. 
Ve středu 14. června EP přijal návrh nařízení, které upra-
vuje budoucí rozdělení celkového cíle EU na závazné vni-
trostátní cíle s ohledem na klimatickou dohodu COP21. 
Ty by se měly týkat i odvětví jako např. doprava, země-
dělství, stavebnictví nebo zpracování odpadu, na něž se 
nevztahuje systému EU pro obchodování s emisními povo-
lenkami (ETS). Podle stávajících předpisů musí uvedená 
odvětví do roku 2030 snížit emise o 30 % ve srovnání s 
výchozí úrovní v roce 2005. Podle EP by měl být výcho-
zím bodem k dohodnutému snižování již rok 2018, namís-
to roku 2020 navrženého EK, a mělo se vyvinout úsilí sní-
žit do roku 2050 emise skleníkových plynů o 80 % oproti 
roku 2005. EP rovněž navrhuje odměňovat členské státy, 
které včasně přijmou opatření vedoucí k celkovému snižo-
vání emisí CO2. Poslanci dále většinově kritizovali úmysl 
USA odstoupit od dohody COP21 a jednoznačně se vy-

jádřili, aby EU pokračovala a naplňovala závazky vyplý-
vajících z této dohody. 
Téhož dne poslanci diskutovali s předsedou Komise Jea-
nem-Claudem Junckerem a zástupci maltského předsed-
nictví o přípravě červnové Evropské rady. V části agen-
dy věnované migraci většina z nich kritizovala Radu za 
nedostatečný pokrok při projednávání reformy Dublinské-
ho systému a vyjádřila zklamání z nedostatku solidarity 
mezi členskými státy. V rozpravě byla rovněž zdůrazněna 
nutnost zajistit lepší ochranu vnějších unijních hranic. Znač-
ná polarizace panovala v otázce smysluplnosti a uskuteč-
nitelnosti hlubší spolupráce s Libyí při řešení migrační kri-
ze. V návaznosti na předčasné volby v Spojeném králov-
ství někteří řečníci vyjádřili názor, že tato událost povede 
ke snížení pravděpodobnosti naplnění scénáře „tvrdého“ 
brexitu. EP také většinově podpořil myšlenku posílení spo-
lečné obrany EU. 
Ve čtvrtek 15. června EP přijal usnesení k otázce sdílené 
ekonomiky, v němž žádá jasná pravidla, spravedlivou 
hospodářskou soutěž a dodržování práv zaměstnanců. EP 
tak podporuje regulaci tohoto dynamicky se rozvíjejícího 
sektoru a současně vyjadřuje obavy o špatné a právně 
nejisté pracovní podmínky zaměstnanců společností posky-
tujících tyto sdílené služby. V jiném samostatném usnesení 
z vlastního podnětu pak EP konstatoval, že je zapotřebí, 
aby on-line platformy umožňovaly svým uživatelům hlásit 
falešné zprávy. Poslanci v této souvislosti naléhavě vyzý-
vají Komisi, aby se zabývala právními opatřeními omezu-
jícími falešné zprávy. 
/Pokračování na s. 5/ 



 

K dalším významným událostem plenárního zasedání pat-
řilo hlasování o postoji EP k úpravě označování domácích 
spotřebičů tzv. energetickými štítky (úterý 13. června). 
Poslanci dále uvítali zmírnění napětí mezi Srbskem a Ko-
sovem a vyzvali obě země k zintenzivnění úsilí k naplnění 
jejich cíle stát se členy EU. V případě Bývalé jugoslávské 
republiky Makedonie (FYROM) pak vyjádřili nutnost, aby 

tamní představitelé jednoznačněji přistoupili k realizaci 
evropských reforem (středa 14. června). EP rovněž zdů-
raznil potřebu zjednodušení postupů a zlepšení součinnosti 
v rámci politiky soudržnosti po roce 2020, která by měla 
vést k efektivnějšímu snižování regionálních rozdílů v EU 
a být proto adekvátně financována. /O. Kaleta/ 

Evropský parlament na svém červnovém plenárním 
zasedání přijal svůj postoj k přijetí návrhu nařízení, 
kterým se stanoví rámec pro označování energetickými 
štítky. Poslanci podpořili zjednodušení energetických 
štítků tak, aby byly srozumitelnější pro spotřebitele. 
Kontext 

Návrh nařízení o rámci pro označování energetickými 
štítky Komise předložila v červenci 2015 spolu s dalšími 
návrhy v rámci strategie pro Energetickou unii. Cílem ba-
líčku je změnit postavení spotřebitelů energie, zahájit pře-
budování evropského trhu s elektřinou, modernizovat 
označování energetické účinnosti a revidovat systém EU 
pro obchodování s emisemi. Návrhy aplikují zásadu 
upřednostňování energetické účinnosti a přisuzují hlavní 
roli na evropském trhu s energií spotřebitelům z řad do-
mácností a podniků. 
Klíčové body 

Plénum Evropského parlamentu v úterý 13. června for-
málně potvrdilo kompromisní znění návrhu nařízení, kte-
rým se stanoví rámec pro označování energetickými štít-
ky, dohodnuté při březnovém neformálním trialogu. Postoj 
EP k přijetí návrhu byl schválen 535 hlasy, proti hlasovalo 
46 poslanců, 76 se jich zdrželo hlasování. 
Cílem návrhu je ulehčit zákazníkům výběr úspornějších 
výrobků, snížit spotřebu energie a s ní spojené náklady. 
Revize označování energetické účinnosti by také měla 
výrobce povzbudit k inovaci a investicím do energeticky 
úspornějších výrobků. Hlavní změnou, kterou návrh přináší, 
je nová stupnice energetické účinnosti pro stávající a bu-
doucí výrobky, která by měla držet krok s technologickým 
pokrokem.  

Energetické štítky, které znázorňují energetickou účinnost 
spotřebičů, byly poprvé zavedeny v roce 1995 se stupni-
cí od A do G. Později byla horní hranice nastavena na 
A+++ a většina nových spotřebičů byla postupem času 
označena písmenem A, a tak přestal být tento systém pro 
spotřebitele přehledný a srozumitelný. Všechny nyní pou-

žívané stupnice (A+++ až D, A až G, A+ až F apod.) by 
nyní měla nahradit jednoduchá škála A až G, při čemž 
kritéria pro zařazení jednotlivých spotřebičů budou 
v budoucnu aktualizována. Dojde k tomu, pokud 30% vý-
robků prodávaných na trhu EU bude spadat do třídy A 
nebo pokud 50% těchto výrobků bude spadat do dvou 
hlavních tříd A a B energetické účinnosti.  
Vedle tištěných štítků, umístěných na spotřebičích, budou 
mít spotřebitelé možnost si vyhledat a stáhnout jejich on-
line verzi. Součástí návrhu je také vytvoření digitální data-
báze nových energeticky účinných výrobků, kde budou 
výrobci a dovozci produkty registrovat a poskytovat k 
nim informace, které jsou už povinné podle stávajícího 
práva EU. K zaevidovaným informacím budou mít přístup 
úřady členských států, aby se usnadnily kontroly shody a 
zvýšila se transparentnost. 
Podle odhadů Komise by nový systém mohl přinést úspory 
200 TWh za rok v roce 2030, což odpovídá roční spotře-
bě energie všech pobaltských zemí dohromady. Stávající 
úspory pro domácnost by se navíc mohly zvýšit ze 465 na 
480 eur za rok. 

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR podporuje kompromisní znění návrhu nařízení, 
dohodnuté v průběhu trialogu. Vláda souhlasí, že označo-
vání výrobků spojených se spotřebou energie energetický-
mi štítky přispívá k dosažení úspor energie. Nové nařízení 
navíc umožní vylepšit a zpřehlednit současný systém štítko-
vání výrobků. 
Předpokládaný další vývoj 
Postoj EP bude nyní postoupen Radě a Komisi. Zástupce 
Rady dopisem ze začátku dubna potvrdil, že pokud EP 
přijme svůj postoj ve znění dohodnutém během březnové-
ho neformálního trialogu, Rada jej následně schválí a ná-
vrh nařízení bude moct vstoupit v platnost.  

/A. Kuchařová/ 

Bezpečnost a obrana. Evropská rada se bude zabývat 
vyhodnocením dosaženého pokroku v oblasti vnitřní bez-
pečnosti a boje proti terorismu s důrazem na interopera-
bilitu informačních systémů a rozvoj systémů vstupu a vý-
stupu a ETIAS. Evropská rada by měla rovněž zopakovat 
závazek prohloubit unijní spolupráci ve vnější bezpečnosti 
a obraně. Měla by poskytnout strategická vodítka pro 
další práci ve třech prioritních oblastech: v otázce evrop-
ského obranného průmyslu, ve věci využití stálé strukturo-
vané spolupráce (PESCO) a v posílení nasaditelnosti bojo-
vých uskupení EU (EU Battlegroups). 
Hospodářské otázky. Evropská rada by měla diskutovat 
o dokončování vnitřního trhu a naplňování jednotlivých 
souvisejících strategií. Vyjádřit by se měla rovněž k pod-
poře investic a fungování Evropského fondu pro strategic-
ké investice. Dalším tématem jednání bude obchodní poli-

tika EU. Evropská rada by měla mj. vyzvat k pokroku v 
jednáních o volném obchodu a současně se věnovat opat-
řením proti neférovým praktikám a pokřivením trhu. Dále 
by ER měla přijmout doporučení pro jednotlivé členské 
státy a uzavřít tak evropský semestr 2017. 
Migrace. Evropská rada by měla potvrdit dosavadní 
komplexní přístup k řešení migrační krize. Měla by vyhod-
notit dosažený pokrok na centrální středomořské migrační 
trase a implementaci Maltské deklarace. Dále by měla 
zhodnotit dosavadní diskusi o reformě společného evrop-
ského azylového systému včetně otázky uplatnění principů 
odpovědnosti a solidarity a vyzvat k pokračování práce v 
této oblasti. 
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Další témata. Evropská rada měla potvrdit závazek EU k 
plné implementaci globální Pařížské dohody o ochraně 
klimatu. S výhledem na estonské předsednictví Rady a 
plánovaný digitální summit v Tallinnu by rovněž měla 
podtrhnout význam digitální agendy. Dále se Evropská 
rada bude zabývat také aktuálními otázkami zahraniční 
politiky. 

Jednání dle čl. 50 SEU. Na okraj zasedání je plánováno 
krátké jednání Evropské rady podle čl. 50 Smlouvy o EU 
ve formátu 27 členských států k problematice brexitu.  

/O. Matoušek/ 

Energetická účinnost a energetická náročnost. Členské 
státy se pokusí přijmout obecný přístup k návrhům směrnic 
o energetické účinnosti a energetické náročnosti budov. 
Obě směrnice byly Komisí zveřejněny 30. listopadu 2016 
jako součást balíčku s názvem „Čistá energie pro všechny 
Evropany“. Od té doby probíhají intenzivní jednání o po-
době návrhů, jejichž cílem je dobudovat finální podobu 
Energetické unie. 
Čistá energie pro všechny Evropany. Další část Rady 
bude věnována diskuzi o stavu pokroku v dalších návrzích 
z téhož balíčku. Konkrétně se jedná o nařízení o správě 

Energetické unie, směrnici o podpoře obnovitelných zdrojů 
energie, směrnice o společných pravidlech pro trh 
s elektřinou, nařízení o trhu s elektřinou, nařízení o rizikové 
připravenosti v sektoru elektřiny a nařízení o zřízení 
agentury pro spolupráci energetických regulátorů. 
Další agenda. V bodech „Různé“ pak Komise představí 
aktuální vývoj v externích energetických vztazích EU a 
Estonsko představí program svého předsednictví do konce 
roku 2017.  

/J. Černohorský/ 

Dne 13. června 2017 se konalo 609. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Na úvod jednání zástupce Úřadu vlády informoval o pří-
pravě 223. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni 21. 
června 2017.  
Výbor vzal na vědomí informaci o přípravě rámcové po-
zice k Bílé knize o budoucnosti Evropy a rámcové pozice 
k evropskému pilíři sociálních práv (Úřad vlády). 
Následně výbor vzal na vědomí přípravu mandátu na 
zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální politiku, zdraví 
a ochranu spotřebitele 15. a 16. června (část zaměstna-
nost a sociální politika (Ministerstvo práce a sociálních 
věcí); přípravu mandátu na zasedání Rady pro zahraniční 
věci 19. června (Ministerstvo zahraničních věcí); přípravu 
mandátu na zasedání Rady pro životní prostředí 19. 
června (Ministerstvo životního prostředí); přípravu mandá-
tu na zasedání Rady pro obecné záležitosti 20. června 
(Úřad vlády, Ministerstvo zahraničních věcí). Výbor pro-
jednal mandát na zasedání Rady pro hospodářské a fi-
nanční věci 16. června  (Ministerstvo financí); mandát pro 
předsedu vlády Bohuslava Sobotku pro jednání na Evrop-
ské radě 22. a 23. června (Úřad vlády). Schválen byl 
mandát na zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální po-
litiku, zdraví a ochranu spotřebitele 15. a 16. června 
(část zdraví) (Ministerstvo zdravotnictví).  
Zástupce Ministerstva zahraničních věcí představil nabíd-
ku volných míst sekondovaných národních expertů (SNE) v 
jednotlivých generálních ředitelstvích Komise. Byla před-
stavena aktuální agenda Evropského parlamentu a zá-
stupkyně Ministerstva dopravy informovala o bilaterál-
ních jednáních Ministra s českými europoslanci ve Štra-
sburku. Zástupce Úřadu vlády informoval o aktuálním 
dění v otázce vystoupení Spojeného království z EU, před-
stavil program Rady pro obecné záležitosti podle čl. 50 

20. června. Výbor byl informován o prvním jednání Pra-
covní skupiny dle čl. 50.  
Výbor schválil mandát pro účast delegace ČR na setkání 
ministrů odpovědných za politiku soudržnosti zemí V4+4 
dne 14. června ve Varšavě (Ministerstvo pro místní roz-
voj); mandát pro účast delegace ČR na setkání ministrů 
pro hospodářství zemí V4+4 dne 14. června ve Varšavě 
(Ministerstvo průmyslu a obchodu), zástupci Ministerstva 
spravedlnosti a Ministerstva vnitra o výsledcích Rady pro 
spravedlnost a vnitřní věci 8. a 9. června, zástupci Minis-
terstva dopravy a Ministerstva průmyslu a obchodu o vý-
sledcích Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku 
(část doprava a telekomunikace) 8. a 9. června, zástupce 
Ministerstva pro místní rozvoj výsledcích neformálního za-
sedání ministrů pro kohezní politiku 9. června, zástupkyně 
Ministerstva zemědělství o výsledcích zasedání Rady pro 
zemědělství a rybářství 12. června 2017.  
Výbor schválil příspěvek do veřejné konzultace FinTech: 
evropské finanční odvětví, které je konkurenceschopnější a 
inovativnější (Ministerstvo financí) a příspěvek do veřejné 
konzultace ohledně seznamu navrhovaných projektů spo-
lečného zájmu v oblasti energetické infrastruktury 
(Ministerstvo průmyslu a obchodu). 
V rámci bodů „Různé“ zástupkyně Ministerstva vnitra in-
formovala o zasedání ministrů vnitra V4 dne 12. června 
2017 ve Varšavě. Proběhla informace o návštěvě místo-
předsedy vlády pro vědu, výzkum a inovace Pavla Bělob-
rádka 22. června v Bruselu. Zástupce Úřadu vlády infor-
moval o proběhlé konferenci DESCOP 9. června a jednání 
Pracovního týmu Rady hospodářské a sociální dohody pro 
EU 16. června. 
Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru  Coreper I (14. června 2017), Coreper II (12. a 15. 
června 2017). /M. Kadlecová/ 


